



Strasbourg, 21 November / le 21 novembre 2023

**CDL-PI(2023)024**

Or. Engl./Fr.

**EUROPEAN COMMISSION FOR DEMOCRACY THROUGH LAW**  
**(VENICE COMMISSION)**

**COMMISSION EUROPEENNE POUR LA DEMOCRATIE PAR LE**  
**DROIT**  
**(COMMISSION DE VENISE)**

**Information on the follow-up to**

**BOSNIA AND HERZEGOVINA - Opinion on the draft Law on  
amendments to the Law on the High Judicial and Prosecutorial  
Council ([CDL-AD\(2021\)015](#))**

adopted at the 126th Plenary Session (online, 19-20 March 2021)

-----

**Informations sur les suites données**

**BOSNIE-HERZEGOVINE - Avis sur le projet de loi portant  
modification de la loi relative au Conseil supérieur des Juges et des  
Procureurs ([CDL-AD\(2021\)015](#))**

adopté lors de la 126e session plénière (en ligne, 19-20 Mars 2021)

## **Bosnia and Herzegovina: Opinion on the draft Law on amendments to the Law on the High Judicial and Prosecutorial Council ([CDL-AD\(2021\)015](#))**

At its 126th Plenary Session of March 2021, the Venice Commission adopted the Opinion on the draft Law on amendments to the Law on the High Judicial and Prosecutorial Council (HJPC), which introduced new provisions on the conflicts of interests and transparency; the disciplinary procedures for judges and prosecutors; the judicial review of HJPC decisions; and the removal of members of the HJPC. The Venice Commission recommended to make several provisions more precise, including those on disciplinary offences, and it referred back to the recommendations of the previous opinion of 2014. The Commission also issued some recommendations concerning the substantive decisions adopted by the HJPC and the new Integrity Unit, which would play a crucial role in the context of the declarations of assets and interests of judges and prosecutors.

In May 2022, the Parliament rejected the amendments on integrity and in July 2023, a new version has been submitted to Parliament with some changes, reportedly introduced without consultation with the HJPC and the international community. On 4 September 2023, the Chairman of the HJPC published a letter expressing disagreement with the latest changes and pointing to the non-compliance with the Venice Commission opinion. Nonetheless, on 6 September, the BiH House of Peoples adopted the Draft Law on Amendments to the Law on the High Judicial and Prosecutorial Council of BiH in second reading, which entered into force eight days following its publication in the BiH Official Gazette. Further information will be provided at the next session.

## **Bosnie-Herzégovine : Avis sur le projet de loi portant modification de la loi relative au Conseil supérieur des Juges et des Procureurs ([CDL-AD\(2021\)015](#))**

Lors de sa 126e session plénière de mars 2021, la Commission de Venise a adopté l'avis sur le projet de loi portant modification de la loi sur le Conseil supérieur des Juges et des Procureurs (HJPC), qui introduit de nouvelles dispositions sur les conflits d'intérêts et la transparence, les procédures disciplinaires pour les juges et les procureurs, le contrôle juridictionnel des décisions du HJPC et la révocation des membres du HJPC. La Commission de Venise a recommandé de rendre plusieurs dispositions plus précises, y compris celles relatives aux infractions disciplinaires, et a renvoyé aux recommandations de l'avis précédent de 2014. La Commission a également émis quelques recommandations concernant les décisions de fond adoptées par le HJPC et la nouvelle Unité d'intégrité, qui jouerait un rôle crucial dans le contexte des déclarations de patrimoine et d'intérêts des juges et des procureurs.

En mai 2022, le Parlement a rejeté les amendements sur l'intégrité et en juillet 2023, une nouvelle version a été soumise au Parlement avec quelques changements, qui auraient été introduits sans consultation du HJPC et de la communauté internationale. Le 4 septembre 2023, le président du HJPC a publié une lettre exprimant son désaccord avec les derniers changements et soulignant le non-respect de l'avis de la Commission de Venise. Néanmoins, le 6 septembre, la Chambre des peuples de Bosnie-Herzégovine a adopté en deuxième lecture le projet de loi sur les amendements à la loi sur le Conseil supérieur des Juges et des Procureurs de Bosnie-Herzégovine, qui est entré en vigueur huit jours après sa publication au Journal officiel de Bosnie-Herzégovine. De plus amples informations seront fournies lors de la prochaine session.